

扩展功能

本文信息

- ▶ [Supporting info](#)
- ▶ [PDF\(781KB\)](#)
- ▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)

▶ 参考文献

服务与反馈

- ▶ [把本文推荐给朋友](#)
- ▶ [加入我的书架](#)
- ▶ [加入引用管理器](#)
- ▶ [复制索引](#)
- ▶ [Email Alert](#)
- ▶ [文章反馈](#)
- ▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

- ▶ [本刊中包含“等离子体增强化学气相沉积”的相关文章](#)

▶ 本文作者相关文章

- [郑华均](#)
- [王伟](#)
- [黄建国](#)
- [马淳安](#)

纳米晶碳化钨薄膜的析氢催化性能

郑华均, 王伟, 黄建国, 马淳安

浙江工业大学应用化学系纳米科学与技术工程研究中心, 杭州 310032

收稿日期 2005-4-4 修回日期 2005-5-9 网络版发布日期 接受日期

摘要 采用等离子体增强化学气相沉积法制备了具有纳米结构的碳化钨薄膜, 采用XRD、EDS、SEM方法表征了薄膜的表面形貌、化学组成和物相结构。这种碳化钨纳米晶薄膜具有巨大的电化学比表面积、很好的电催化活性和电化学稳定性。通过测试和计算表明, 几何面积为 1cm^2 碳化钨薄膜/泡沫镍电极、碳化钨薄膜/镍电极的电化学比表面积分别为83.21和64.13 cm^2 ; 该薄膜电极材料的a值为0.422~0.452V, 接近低超电势材料; 析氢交换电流密度为 $4.02\sim 4.22\times 10^{-4}\text{A/cm}^2$; 当超电势为263mV时, 其析氢反应的活化能为45.62~45.77kJ/mol。

关键词 [等离子体增强化学气相沉积](#) [碳化钨纳米晶薄膜](#) [电催化](#) [氢析出反应](#)

分类号 [0646](#)

Electrocatalytic Activity of Nano-crystalline Tungsten Carbide Thin Film

Electrode for Hydrogen Evolution

ZHENG Hua-Jun, WANG Wei, HUANG Jian-Guo, MA Chun-An

Department of Applied Chemistry, Research Center of Nano Science & Technology, Zhejiang University of Technology, Hangzhou 310032, China

Abstract Nano-crystalline tungsten carbide thin films were fabricated on foam nickel and nickel foil substrates by plasma enhanced chemical vapor deposition. The structure and morphology and constitutes of the thin films were taken by XRD, SEM, EDS. The real surface area, chemistry stability and electro-catalytic properties for the hydrogen evolution reaction of the films were also investigated. The electrochemical analysis shows that the real surface area of 1cm^2 WC/foam-Ni and WC/Ni films catalysts is 83.21 and 64.13 cm^2 respectively. The Tafel parameter a of the thin film electrode for hydrogen evolution is 0.422~0.452V.

The hydrogen evolution exchange current density is $4.02\sim 4.22\times 10^{-4}\text{A/cm}^2$, When the over-potential is 263mV, the activation energy of hydrogen evolution is 45.62~45.77kJ/mol.

Key words [PECVD](#) [nano-crystalline tungsten carbide thin film](#) [electrocatalysis](#) [hydrogen evolution](#)

DOI:

通讯作者 郑华均 zhenghj@zjut.edu.cn